
1 
 

BROI.0012.4.1.2018 
 
 

Protokół nr 1/19 
z posiedzenia Komisji Infrastruktury i Rozwoju  

z dnia 4 stycznia 2019 roku 
 
 

1) Otwarcie obrad Komisji. 
  
Pan Bogdan Domżalski - Przewodniczący Komisji Infrastruktury i Rozwoju dnia 4 
stycznia 2019 roku o godzinie 850 otworzył obrady Komisji Infrastruktury i Rozwoju. Powitał 
członków Komisji oraz Pana Romana Gołębiewskiego – Starostę Włocławskiego, Panią Igę 
Przystałowską – Skarbnika Powiatu i Pana Tadeusza Wiśniewskiego – Dyrektora 
Powiatowego Zarządu Dróg we Włocławku z siedzibą w Jarantowicach.      
Lista zaproszonych osób stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu.  
 
2) Stwierdzenie quorum.  
 
Przewodniczący Komisji na podstawie listy obecności stwierdził, że w obradach uczestniczy 
4 radnych, co wobec ustawowego składu Komisji, liczącego 5 osób stanowi wymagane 
quorum, a zatem obrady są prawomocne. 
Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu.  
 
3) Przyjęcie porządku obrad.  
 
Przewodniczący Komisji poinformował radnych, iż wraz z zawiadomieniem o posiedzeniu 
Komisji otrzymali porządek obrad w brzmieniu: 
Porządek obrad: 

1) Otwarcie obrad Komisji. 
2) Stwierdzenie quorum.  
3) Przyjęcie porządku obrad. 
4) Wybór Wiceprzewodniczącego Komisji Infrastruktury i Rozwoju. 
5) Wybór Sekretarza Komisji Infrastruktury i Rozwoju. 
6) Wyrażenie opinii w sprawie projektu uchwały Rady Powiatu we Włocławku w sprawie 

uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Włocławskiego na lata 2019 – 
2026 (materiał przekazany pismem nr BROI.0004.28.2018 z dnia 5.12.2018 r.) 

7) Wyrażenie opinii w sprawie projektu uchwały Rady Powiatu we Włocławku w sprawie 
uchwalenia budżetu Powiatu Włocławskiego na rok 2019 wraz z informacją Zarządu 
Powiatu o stanie mienia powiatu (materiał przekazany pismem nr BROI.0004.28.2018 
z dnia 5.12.2018 r.) 

8) Opracowanie projektu planu pracy Komisji Infrastruktury i Rozwoju Rady Powiatu we 
Włocławku na rok 2019.  

9) Sprawy różne. 
10) Zakończenie obrad Komisji. 

 
Przewodniczący Komisji zapytał radnych czy mają uwagi do porządku obrad? Radni nie 
wnieśli uwag.  
Przewodniczący Komisji zapytał radnych, kto jest za przyjęciem porządku obrad 
i przeprowadził procedurę głosowania 
Porządek obrad stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu.  
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Wybór Wiceprzewodniczącego Komisji Infrastruktury i Rozwoju. 
Przewodniczący Komisji poprosił o zgłaszanie kandydata / ów na wiceprzewodniczącego 
komisji. 
Radny Wojciech Zawidzki zgłosił kandydaturę Pana Kazimierza Kacy na 
Wiceprzewodniczącego Komisji. 
Przewodniczący Komisji zapytał radnego Kazimierza Kacę czy wyraża zgodę? 
Radny Kazimierz Kaca wyraził zgodę.  
Przewodniczący Komisji zapytał czy są inne propozycje kandydatów? 
Innych propozycji nie było. Przewodniczący Komisji zapytał radnych, kto jest za tym, aby 
Pan Kazimierz Kaca był Wiceprzewodniczącym Komisji Infrastruktury i Rozwoju 
i przeprowadził procedurę głosowania. 
Wyniki głosowania: 
Za – 4 
Przeciw – 0  
Wstrzymało się – 0  
Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że komisja   
wybrała na Wiceprzewodniczącego Komisji Pana Kazimierza Kacę.  
 

4) Wybór Sekretarza Komisji Infrastruktury i Rozwoju. 
 
Przewodniczący Komisji poprosił o zgłaszanie kandydata / ów na sekretarza komisji. 
Radny Wojciech Zawidzki zgłosił kandydaturę Pani Anny Kozłowskiej na Sekretarza 
Komisji. 
Przewodniczący Komisji zapytał Pani Anny Kozłowskiej czy wyraża zgodę?  
Radna Anna Kozłowska wyraziła zgodę.  
Przewodniczący Komisji zapytał radnych, kto jest za tym, aby Pani Anna Kozłowska była 
Sekretarzem  Komisji i przeprowadził procedurę głosowania. 
Wyniki głosowania: 
Za – 4 
Przeciw – 0  
Wstrzymało się – 0  
Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że komisja   
wybrała na Sekretarza Komisji Panią Annę Kozłowską.  
 

5) Wyrażenie opinii w sprawie projektu uchwały Rady Powiatu we Włocławku 
w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Włocławskiego 
na lata 2019 – 2026 (materiał przekazany pismem nr BROI.0004.28.2018 z dnia 
5.12.2018 r.) 

 
Przewodniczący Komisji  poprosił Skarbnika Powiatu o przedstawienie projektu uchwały. 
Pani Iga Przystałowska – Skarbnik Powiatu poinformowała, że WPF przedstawia sytuację 
prognozę kwoty długu na lata 2019 – 2026. WPF uwzględnia informację dotyczącą 
projektowanego budżetu na rok 2019 w zakresie deficytu, który jest ponad 8 mln zł.  Na 
pokrycie deficytu planuje się zaciągnąć kredyty i pożyczki, wykorzystać wolne środki z lat 
ubiegłych.  Są spełnione wskaźniki art. 242 i art. 243, co pozwala RIO zaopiniować 
pozytywnie dokument z możliwością realizacji zaplanowanych zadań. Przedsięwzięcia 
określone w załączniku nr 2 dotyczą podejmowanych wcześniej przez radę kierunków. Są to 
przedsięwzięcia związane z budową Centrum Kształcenia Zawodowego w Chodczu, projektu 
Infostrada Kujaw i Pomorza, przebudową drogi Lubraniec – Kruszynek. Są to zadania 
z wykorzystaniem środków zewnętrznych.  Do WPF ze względu ma realizowane wieloletnie 
przedsięwzięcia, skarbnik zgłosi na posiedzenie zarządu autopoprawkę, która będzie związana 
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z poprawą uchwały w zakresie wejścia w życie oraz w przedsięwzięciach wieloletnich będą 
zmiany w limitach wydatków.  
Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję.   
Radni nie podjęli dyskusji. Przewodniczący Komisji zapytał radnych, kto jest za pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały Rady Powiatu we Włocławku w sprawie uchwalenia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Włocławskiego na lata 2019 – 2026 
i przeprowadził procedurę głosowania. 
Wyniki głosowania: 
Za – 4 
Przeciw – 0  
Wstrzymało się – 0  
Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały Rady Powiatu we Włocławku w sprawie 
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Włocławskiego na lata 2019 – 2026. 
 
Projekt uchwały Rady Powiatu we Włocławku w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Powiatu Włocławskiego na lata 2019 – 2026 stanowi załącznik nr 4 do 
niniejszego protokołu.  
Kserokopia uchwały Nr 15/WPF/2018 Składu Orzekającego Nr 10 Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Bydgoszczy z dnia 30.11.2018 r. w sprawie wyrażenia opinii 
o przedłożonym projekcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Powiatu Włocławskiego stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu. 
 

6) Wyrażenie opinii w sprawie projektu uchwały Rady Powiatu we Włocławku 
w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu Włocławskiego na rok 2019 wraz 
z informacją Zarządu Powiatu o stanie mienia powiatu (materiał przekazany 
pismem nr BROI.0004.28.2018 z dnia 5.12.2018 r.) 

 
Przewodniczący Komisji poprosił Skarbnika Powiatu o przedstawienie projektu uchwały. 
Skarbnik Powiatu poinformowała, iż budżet Powiatu Włocławskiego na 2019 rok zamyka 
się po stronie dochodów kwotą 92.844.924,94 zł, natomiast po stronie wydatków kwotą 
101.462.621,83 zł, tak więc w planowanym budżecie na 2019 rok wystąpi deficyt budżetowy 
w wysokości 8.617.696,89 zł, który planuje się pokryć bankowym kredytem 
długoterminowym i pożyczki długoterminowe, i wolnymi środkami. Przychody planuje się 
w kwocie 8.767.416,89 zł, natomiast rozchody w kwocie – 149.720 zł (spłaty pożyczek już 
zaciągniętych przez powiat w latach wcześniejszych a dotyczą pożyczek w WFOŚ). Planuje 
się rezerwy celowe ogólne (celowe i inwestycyjne) - 3.600.000 zł, na rezerwę ogólną – 
870.000 zł, na celowe – 2.800.000 zł, w tym rezerwa inwestycyjna – 700.000 zł. Największy 
udział w wydatkach zaplanowano na oświatę i wychowanie ponad 19.600.000 zł. Z analizy 
subwencji, która ma wpłynąć do budżetu powiatu w ramach zadań oświatowych tj. kwota 
9.375.974 zł. Jest ona niewystarczająca na realizację zadań oświatowych. Ze wstępnych 
analiz dokonanych przez Wydział Edukacji wynika, iż do zadań w roku 2019 powiat dołoży 
3 – 4 mln zł środków własnych. Są to wskaźniki jeszcze nie potwierdzone. Gro wydatków 
majątkowych będzie związanych z budową Centrum – ponad 8 mln zł.  W relacji do środków 
zewnętrznych – 5.800.000 zł w roku 2019. Są podpisane umowy na realizację zadania. Czeka 
się jeszcze na zgodę co do podpisania umowy z Urzędem Marszałkowskim. Dokumenty 
przesłane są uzupełniane i na chwilę obecną skarbnik nie ma informacji, w którym momencie 
podpis zostanie złożony. Na transport i łączność – 18.600.000 zł. Są to zadania związane 
z przebudową dróg, bieżące i zimowe utrzymanie dróg powiatowych. Na remonty – 2.400.00 
zł, na zimowe utrzymanie dróg – 750.000 zł. W wydatkach majątkowych – 10.500.000 zł – 
PZD. Będzie realizowana droga Lubraniec – Kruszynek ok. 10.000.000 zł, zakup koparko – 
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ładowarki – 380.000 zł. Jest zgłoszona droga Lubanie. Ze wstępnych informacji 
przekazywanych przez Starostę i Dyrektora PZD będzie propozycja zmiany w autopoprawce 
zadania, jego rozszerzenia. Był zgłoszony odcinek o dł. 400 m. Widzi się jednak potrzebę 
rozbudowy tej drogi z możliwością wykorzystania źródeł zewnętrznych. Pozostałe środki 
przeznaczyć na opracowanie dokumentacji projektowo – kosztorysowych. Wydatki 
w administracji – ponad 18.000.000 zł. W ramach wydatków majątkowych w administracji 
publicznej planuje się budowę budynku biurowego wraz z parkingiem służącym 
wykonywaniu zadań publicznych – 2.900.000 zł. Przedsięwzięcie zaplanowane jest do roku 
2020.  Jest też zaplanowana budowa windy dla osób niepełnosprawnych w Starostwie 
Powiatowym – 437.000 zł. W ramach pomocy społecznej powiat planuje przeznaczyć ponad 
15 mln zł. W ramach tych wydatków będą realizowane zadania z zakresu pomocy społecznej  
realizowane przez jednostki, jak i PCPR. Będzie realizowany projekt Rodzina w Centrum 
w ramach środków unijnych – ponad 160.000 zł. Wkład własny – 14.891 zł. W ramach 
wydatków majątkowych w pomocy społecznej została zgłoszona potrzeba opracowania 
dokumentacji projektowo – kosztorysowej na termomodernizację DPS w Rzeżewie wraz 
z rozbudową budynku głównego – poddasze użytkowe i szyb windy. Funkcjonowanie PUP – 
5.100.000 zł. Są to wydatki zaplanowane w ramach wydatków bieżących. Wydatki 
majątkowe, które zostały zgłoszone przez dyrektora na chwilę obecną nie znajdują się 
w  budżecie. W ramach porozumienia z Prezydentem Miasta Włocławek podpisane zostało 
uzgodnienie finansowe na rok 2019 z możliwością ewentualnej renegocjacji w ciągu roku 
2019 po otrzymaniu ostatecznych wskaźników z budżetu państwa. Ministerstwo nie 
potwierdziło jeszcze wielkości środków finansowych. Funkcjonowanie Powiatowego Zespołu 
ds. Orzekania o Stopniu Niepełnosprawności w części  dotyczącej środków z dotacji – 
334.000 zł. Dotacja rządowa nie jest wysączająca. 143.400 zł przewiduje na to zadanie, środki 
własne  - 191.000 zł. Rodziny zastępcze w ramach zadań własnych – 2.200.000 zł. 
Funkcjonowanie placówek opiekuńczo – wychowawczych -  4.600.000 zł. Budżet uwzględnia 
też informacje dotyczące zaplanowanych pomocy finansowych, które ewentualnie rada będzie 
rozpatrywać w roku bieżącym, po uchwaleniu uchwał umożliwiających udzielenie dotacji. Na 
zadania z zakresu ochrony środowiska jest zaplanowane 25.000 zł dla podmiotów, które mogą 
się ubiegać o środki, jak również prace remontowe przy zabytkach – 300.000 zł, na datacje 
dla gmin na realizację zadań związanych z bieżących funkcjonowaniem OSP – 75.000 zł. 
W budżecie zaplanowano wzrost wynagrodzeń ze względu na wzrost minimalnego 
wynagrodzenia – 2.250 zł, wzrost wynagrodzenia dla pracowników administracji i obsługi – 
200 zł brutto na etat. Planowane są wzrosty wynagrodzeń 5% dla nauczycieli. Sytuacja 
finansowa powiatu jest dobra. 
Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 
Radny Wojciech Zawidzki powiedział, że w dochodach zaplanowane są wpływy z podatku 
od osób prawnych. Radny zapytał, jakie były poprzednio wpływy z podatku, czy są 
porównywalne do zaplanowanych w projekcie budżetu na rok 2019? 
Skarbnik Powiatu powiedziała, że podatek CIT jest planowany z ostrożnością. Czasami 
dochodzi do zwrotu decyzjami naczelnika urzędów skarbowego środków przekazanych po 
rozliczeniu już ostatecznym z podmiotami realizującymi działalność gospodarczą. Obecnie 
jest przyjęty poziom 100.000 zł, czyli połowa tego, co powiat otrzymał w roku 2018. Sztywne 
wydatki nie są możliwe do zmiany. Trudno jest podejmować decyzję o rezygnacji pewnych 
zadań, skoro są zgłoszone do budżetu. 
Radny Wojciech Zawidzki zwrócił się z prośbą do pana Starosty – czy jest możliwość, aby 
w najbliższych miesiącach w poszczególnych gminach poświęcić wyjazdy, aby można było 
wiedzieć jakie są potrzeby w poszczególnych samorządach. Jeżeli ktoś nie chce, to nie ma 
konieczności, aby wyjeżdżał. Jeżeli byłaby taka możliwość zapoznania z całym powiatem, to 
byłoby dobrze i aby radni mogli się ustosunkować się do potrzeb. Następnie radny 
powiedział, że na terenie gminy Brześć Kuj. jest odcinek drogi łączący się z Powiatem 
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Aleksandrowskim. Czy nie można byłoby rozpocząć rozmowy z Powiatem Aleksandrowskim 
(gminą Bądkowo), że jeżeli nie jest możliwe wykonywanie przez nich zadania związanego 
z utrzymaniem drogi,  aby za zgodą, przejąć hektary Powiatu Aleksandrowskiego.  
Pan Tadeusz Wiśniewski – Dyrektor PZD zapytał czy mowa jest o przejęciu terenu czy 
drogi? 
Radny Wojciech Zawidzki powiedział, że chodzi o miejscowość Bachórka.  
Pan Roman Gołębiewski – Starosta Włocławski powiedział, że objazd gmin jest możliwy 
i można zorganizować wyjazd dla radnych, którzy będą chcieli w nim wziąć udział. Jeżeli 
chodzi o Powiat Aleksandrowski, to Powiat Włocławski może wziąć udział w rozmowach, 
jednak  podstawowymi organami, które mogą rozszerzać swoje tereny lub je zmniejszać są 
gminy. Starosta może uczestniczyć w rozmowach. Sprawa jest ważna. Droga powiatowa jest 
zrobiona, po stronie powiatu Aleksandrowskiego – nie. Trzeba byłoby zaangażować 
burmistrzów dwóch gmin. Oni między sobą mogą się terenami wymieniać. Jeżeli chodzi 
o  projekt budżet powiatu na rok 2019, to będzie propozycja, aby przyjąć go w takiej wersji, 
w jakiej zaproponowali poprzednicy. Rok 2019 jest specyficzny, zmienił się zarząd powiatu. 
Będzie jedna znacząca zmiana, tymczasowa rezygnacja z remontu drogi w miejscowości 
Lubanie i wydłużenie remontu do dł. 2,3 km, a przeznaczenie tych środków na opracowanie 
przyszłościowych dokumentacji. Są wstępne nowe zasady dofinansowań dla budowy dróg 
samorządowych. Powiat może liczyć na 60% dofinansowania. Trudno przewidzieć, jakimi 
środkami wojewoda będzie dysponował. Ma to się wyjaśnić do 10 stycznia 2019 r. Będzie się 
robiło wszystko, aby na drugą połowę roku być gotowym na złożenie wniosków. Odbyło się 
spotkanie z wójtami i burmistrzami. Głównym tematem były środki finansowe, były różne 
zdania na temat pomocy finansowych, które były udzielane dla powiatu. Z pomocy będzie się 
starało zrezygnować, tak, aby samemu przeprowadzać swoje zadania a gminy swoje zadania. 
Wstępnie taki tok działania zarządu powiatu jest przewidziany. W projekcie budżetu na ten 
cel jest przewidziane 2 mln zł. Po ostatecznych ustaleniach z wójtami i burmistrzami będą 
dokonywane zmiany w budżecie. Droga Lubraniec – Kruszynek  będzie rozpatrywana wg. 
nowych zasad i nie będzie limitu 3 mln zł dofinansowania, bo będzie można uzyskać 60% 
kosztów. Nie można tego traktować jako pewną sprawę. Wszystkich czeka sprawa 
rozwiązania problemu w edukacji. W zeszłym roku do edukacji było dołożone 3,5 mln zł. 
W bieżącym roku – 4 mln zł. Jeżeli  popatrzy się na tendencję w szkołach, to co roku do 
edukacji dokłada się pół miliona więcej. Nikt nie chce likwidować, ale trzeba będzie 
zaproponować takie rozwiązanie,  które problem w edukacji usprawni. Nigdy nie będzie tak, 
że edukacja sfinansuje się z subwencji, ale tendencję wzrostową trzeba zahamować.  
Priorytetem jest przystąpienie do opracowania dokumentacji do konkursu.  Do dnia sesji 
zostanie przez zarząd powiatu przedstawiona informacja – na jakie odcinki dróg w pierwszej 
kolejności chce się opracować dokumentację.  
Radny Kazimierz Kaca  powiedział, że będzie głosował za budżetem, który został przyjęty 
przez Zarząd Powiatu w dniu 15.11.2018 r. Budżet jest rozwojowy. Zmienia się program 
przebudowy dróg i trzeba z tego skorzystać.  Radny zapytał, jaki jest stan konta na koniec 
roku. Deficyt budżetowy wynosi 8 mln zł. Zdaniem radnego będą oszczędności po przetargu 
na drogę. Jakby się zwiększyły środki związane z funduszem drogowym, to byłaby duża 
kwota. Radny zapytał czy umowa z Gminą Włocławek jest aktualna? Była zawarta umowa na 
700.000 zł. Zaplanowane są podwyżki dla pracowników w wysokości 200 zł na etat. Inflacja 
jest duża. Radny zaproponował, aby iść trybem poprzedniego roku, aby była to kwota 300 zł 
brutto. Płace nie są wysokie, szczególnie w jednostkach organizacyjnych, dps – ach. Nowy 
zarząd i nowy starosta wspólnie z pracownikami będzie rozwiązywał sprawy. Radny 
stwierdził że jest zator płatniczy w zakresie wpływu środków finansowych za budowę 
domków dziecka. Radny zapytał czy wszystkie pozostałe wpłynęły? Czy środki zewnętrzne 
na drogi od wojewody wpłynęły do budżetu powiatu? Jeżeli chodzi o oświatę, to sprawy 
będzie rozstrzygał zarząd i pracownicy. Radny widział nowy samochód w PZD. Jest to zakład 
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wykonawczy i minimalny sprzęt powinien być. Taki kierunek powinien być realizowany. 
Radny poprosił o ogólne udzielenie odpowiedzi. Radny stwierdził, że rezerwy, które są 
w budżecie spowodują to, że w roku następnym będzie można powiedzieć, że budżet jest 
zrównoważony. Sugestia i uwaga, tj. sprawa wynagrodzeń, szczególnie w DPS –ach, domach 
dziecka, gdzie pracuje się na zmiany, itd. Radny poprosił, aby rozważyć możliwość  
zwiększenia środków na remonty od 1 mln zł do 1,5 mln zł. Wszyscy wiedzą, że drogi nie są 
wieczne. Zabezpieczenie grypsowaniem daje dobre efekty. Warto rozważyć propozycję pana 
Zawadzkiego. Wymiana gruntów może trwać nawet 8 lat. Należy rozważyć sprawę remontu 
400 m drogi.  
Starosta Włocławski poinformował, iż na koncie na koniec roku jest ok. 6 mln zł. Należy 
mieć nadzieję, że uda się sfinalizować płatność budowy domów dziecka. Wówczas byłoby 
dodatkowe 2,5 mln zł. Powinna być kwota ok. 8 mln zł wolnych środków. Powinno być 
zbilansowanie środków. Być może uda się pozyskać zewnętrzne środki, być może będą 
nieprzewidziane okoliczności, które spowodują zmiany w budżecie. Jeżeli chodzi o umowę 
z Gminą Włocławek, to jest podpisana. Jeżeli nie zmienią się żadne zasady dofinansowania 
dróg, to będzie realizowana. Na spotkaniu z wójtami/burmistrzami zostało ustalone, że 
odbędzie się kolejne spotkanie w połowie stycznia br. Zostaną ustalone jednolite zasady 
traktowania dla wszystkich gmin. Zobaczy się, jakie są propozycje wójtów. Pan Starosta nie 
zastanawiał się jeszcze nad tym zagadnieniem. Pan Starosta jest osobiście przeciwny 
udzielaniu dotacji na zadania gminne. Było to uzasadnione wtedy, kiedy w konkursach były 
za taką pomoc udzielane dodatkowe punkty. Te pomoce finansowe były wtedy potrzebne. 
Jeżeli chodzi o wynagrodzenia, to wszyscy wiedzą, że taka kwota została zaplanowana 
i poprzedni starosta dokonał dogłębnej analizy, ile można było zrobić. W trakcie realizacji 
budżetu, kiedy rozwiążą się sprawy dotacyjne, sprawy domów dziecka w Brzezin, dokona się 
analizy, czy można zwiększyć kwotę czy nie zwiększyć. To samo dotyczy środków 
finansowych na remonty. Nie wiadomo ile będzie wynosiło dofinansowanie drogi Kruszynek 
– Lubraniec. Czekać należy na konkretne rozwiązanie problemu Lubienia Kuj. i Brzezia. 
Wówczas przyjdzie czas na decyzje, w każdej chwili budżet można zmienić.  
Radny Kazimierz Kaca powiedział, że zarząd jest nowy i musi pewne sprawy 
przeanalizować. Strategicznym odcinkiem drogi to II odcinek do Lubrańca (do tej pory 
uciekało się od tematu). Byłoby wskazane, żeby wydać środki finansowe na regulowanie 
stanu gruntów. Ta droga jest z jedną z najważniejszych, która nie była wyremontowana. 
Regulowanie stosunków własnościowych będzie konieczne. Radny poprosił, aby to rozważyć 
wspólnie z dyrektorem PZD. Radny zapytał czy środki w wysokości 1,5 mln zł wpłynęły? Są 
w tym budżecie zabezpieczone. Radny zaproponował, aby realizować pewne zobowiązania.  
Starosta Włocławski poinformował, iż droga Lubraniec – Kruszynek jest bardzo ważną 
sprawą i w najbliższych latach trzeba będzie to rozwiązać. W tym roku planuje się wykonać 
połowę drogi. Odbyły się spotkania w gronie dyrektorów Wydziału Geodezji. Są pewne 
rozwiązania. Strach jest wykonywać zadanie z własnych środków nie na swoim gruncie. 
W perspektywie czasu regulowania własności może nastąpić problem, że wartość gruntu 
podwyższy się i wykupując go trzeba będzie zapłacić wyższe odszkodowania. W tym roku 
będzie wykonany podział gruntów a następnie zapadnie decyzja – czy inwestycja będzie 
wykonywana zrid- em, co wiąże się z zapłaceniem odszkodowań dla właścicieli gruntów, czy 
przystąpi się do mozolnego procesu wymiany gruntów między właścicielami a zarządcą 
drogi. Na sprawy formalne potrzeba ok. 2 lat. Jeżeli chodzi o pomoce finansowe dla gmin, to 
następuje nowe otwarcie w zarządzaniu powiatem. Od tego momentu starosta będzie chciał, 
aby wszystkie samorządy były traktowane w jednakowy sposób. Być może będzie ustalone, 
że zostaną pomoce finansowe. Wstępna dyskusja szła w innym kierunku.  Okazało się, że 
wszyscy wójtowie i burmistrzowie otrzymali bardzo mało środków. Powstaje pytanie – kto 
był zadowolony? Na spotkaniu styczniowym zostaną ustalone wspólne, jednakowe zasady 
traktowania samorządów. Wg tych zasad będzie się postępować. Zostanie dokonana analiza 
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budżetu. Ta zmiana na pewno nie nastąpi po realizacji tego budżetu, tylko będzie zmieniać się 
ten budżet, jeżeli będzie taka potrzeba. 
Radna Anna Kozłowska  nawiązała do słów pana Starosty w zakresie inwestycji drogowych.  
Była mowa o drogach strategicznych, na które należy opracować dokumentację. Radna 
złożyła wniosek w sprawie remontu drogi powiatowej Borzymie – Boniewo – Izbica Kuj. 
Odcinek ok. 5 km licząc od Boniewa do granic gminy. Dobrze było wykonać cały odcinek 
dalej. Droga ta jest jedyną drogą, która jest najważniejszą. Stała się obecnie ciągiem 
komunikacyjnym. Gmina Boniewo nie ma ani jednego km drągi wojewódzkiej, zaś łączy 
Wielkopolskę. Jest bardzo duży ruch pojazdów. Radna poprosiła, aby w pierwszej kolejności 
dokończyć drogę. Część, która jest zrobiona od Borzymia do Boniewa jest drogą, która 
zasługuje na uznanie. Mieszkańcy są zadowolenie, uczestnicy ruchu drogowego są 
zadowoleni, że wreszcie droga stała się bezpieczna, szybka. Należy dalej dokonać remontu 
w kierunku Izbicy Kuj. Droga wymaga poszerzenia, przebudowy wymagają chodniki, 
dobudowy chodników, barier, odpowiednie oznakowanie. Radna zwróciła się z prośbą, aby 
w pierwszej kolejności ująć inwestycję drogową.  
Przewodniczący Komisji stwierdził, że jest to prośba a nie wniosek. Przewodniczący zapytał 
radnych czy mają jeszcze uwagi? 
Radny Wojciech Zawidzki poruszył sprawę współpracy gmin z powiatem. Radny poprosił 
o przygotowanie informacji z ostatnich 8 lat – ile środków zostało przekazanych gminom pod 
różnymi wspomaganiami, a ile poszczególne gminy dołożyły środków, powiatowi głównie do 
budowy dróg. Byłaby wówczas czytelna informacja. W samorządzie gminnym wychodziło się 
z założenia, że wspólne działanie daje efekt korzystny dla gminy. Ujemny bilans gminy 
w stosunku do powiatu jest korzystny dla gminy, bo zadanie jest wykonane na konkretnej 
gminie. Radny stwierdził, że współpraca dawała postęp w budowie dróg. Jeżeli teraz będzie 
decyzja, że każdy sam dla siebie, to może lekko zwolnić tempo inwestycji. Radny zapytał, co 
obecnie dzieje się z pałacem w Brzezin?  
Starosta Włocławski poinformował, że analiza zostanie przygotowana. Na spotkaniu była 
przekazana informacja. Na spotkaniu wszyscy byli zdania, aby odciąć grubą kreską to, co 
było i zacząć wszystko od nowa. Więcej było udzielanej pomocy z powiatu niż wracało do 
powiatu od gmin. Wcześniej było to na dobrych zasadach, bo były za to dodatkowe punkty 
w konkursach. Będzie jeszcze jedno spotkanie z wójtami i spotkanie pokaże, co samorządowy 
zaproponują. Jeżeli samemu realizowałoby się zadania i przeznaczało te same kwoty, nie 
wymieniając się środkami z samorządami gmin, nie spowolni to realizacji inwestycji. Cały 
czas w tych samych środkach finansowych będzie się poruszać. Jeżeli chodzi o pałac 
w Brzezin, to sytuacja jest trudna, szczególnie po tym jak dwukrotnie nie udało się 
rozstrzygnąć przetargu. Osoba, która przystąpiła do przetargu, nie przystąpiła do podpisania 
umowy. W ocenie starosty nie jest to niczyja wina. Zostało zatrzymane wadium w wysokości 
100 tys. zł. Nastąpiła sytuacja prawna, że znalazły się osoby, które próbują dochodzić praw 
spadkowych, podważać decyzję wojewody w sprawie komunalizacji i przekazanie 
nieruchomości na mienie powiatu. Sprawa była jednym z tematów posiedzeń zarządu. 
Sytuacja obecnie jest taka, że nie można ogłosić przetargu. Jest odwołanie od decyzji 
wojewody. Sprawy spadkowe są w sądzie w Warszawie. Powiat jest właścicielem, jednak nic 
nie może sprzedać. Pałac niszczeje, jest to ogromna strata dla powiatu. Miesięcznie jest 
płacona kwota 2 tys. zł za doraźną ochronę na pilnowanie nieruchomości. Poprzedni zarząd 
zrezygnował z tego, aby obiekt chronić całą dobę, narażając się na to, że jeżeli ktoś wygra 
sprawy spadkowe u wojewody, będzie mógł dochodzić jakiegoś odszkodowania, że 
doprowadza się do niszczenia majątku. Sytuacja jest trudna do rozwiązania, którą miał 
poprzedni zarząd i obecny, tj. czy inwestować środki finansowe nie wiedząc, co z tym dalej 
będzie. W poprzednich latach dużo złego stało się w sensie budowlano – technicznym. Jeżeli 
budynek jest nieogrzewany przez drugi okres zimowy, to pewne rzeczy się dzieją. Była 
dyskusja czy inwestować środki nie wiedząc czy mienie będzie powiatu, czy będzie na to 
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chętny, czy będzie można sprzedać. Nie wiadomo, kiedy zakończone zostaną sprawy 
formalno – prawne u wojewody w zakresie decyzji komunalizacyjnej, jak i wniosku – 
wznowienie postępowania spadkowego w sądzie. Sytuacja jest niełatwa.  
Radny Kazimierz Kaca zwrócił się z prośbą o to, aby co miesiąc otrzymywał informację na 
temat bezrobocia (ile osób, procent).   
Starosta Włocławski poinformował, iż są to informacje publiczne. W danych wynika, iż 
w miesiącu styczniu nastąpił wzrost bezrobocia (jak każdego roku).  
Skarbnik Powiatu poinformowała, iż w autopoprawce do projektu budżetu dokonane będą 
zmiany zadania i wprowadzenie nowego zadania inwestycyjnego, o którym mówił pan 
starosta. Będzie uwzględnione porozumienie, które jest podpisane od 15.11.2018 r. dotyczące 
stypendiów. W projekcie budżetu nie ma uwzględnionych tych środków, dlatego 
w autopoprawce skarbnik poprosi o ich przyjęcie. Jeżeli chodzi o porozumienia z miastem 
Włocławek i Powiatem Aleksandrowskim, to nastąpiła zamiana w międzyczasie regulowania 
kosztów pobytu osób niepełnosprawnych z terenu powiatu w warsztatach terapii zajęciowej. 
Jest zmiana zwiększająca środki, która nie powoduje zmian na deficycie, tj. przesunięcie 
środków między poszczególnymi działami, rozdziałami, które umożliwią realizację bieżących 
zadań.  
Przewodniczący Komisji powiedział, że miał pytanie dotyczące dotacji celowych dla gmin, 
ale w trakcie dyskusji, sprawa została wyjaśniona. Należy poczekać na spotkanie z wójtami 
i burmistrzami. Każdy z radnych jest przedstawicielem gminy i ma kontakt 
z wójtem/burmistrzem.  
Radny Wojciech Zawidzki powiedział, że musi czasami istnieć współpraca z gminami. 
W gminie są pieniądze znaczone w obszarze uzdrowiskowym. Analizując wpływy z opłat 
uzdrowiskowych, które muszą być wykorzystane w danym obszarze, w budżecie gminnym 
radny zaproponował oświetlenie przy drodze powiatowej. Jest to słuszny temat. Jedyne 
uzdrowisko w powiecie nie ma oświetlenia, między Włocławkiem a uzdrowiskiem. Zostało 
wprowadzone projektowanie. Nie chodzi o rok 2019, być może 2021. Będzie potrzebna zgoda 
i jakaś współpraca w finansowaniu budowy oświetlenia. To wykracza poza standardową 
budowę dróg, czy współpracę w budowie dróg. Będą pojedyncze sprawy, gdyby nawet doszło 
do decyzji, że nie będzie współpracy.  
Przewodniczący Komisji powiedział, że współpraca była, jednak różnie się układała między 
poszczególnymi gminami. Współpraca powinna być jak najlepsza ze wszystkimi gminami. 
Budowa oświetlenia musi być uzgodniona z samorządem gminnym. Po wybudowaniu są 
koszty za oświetlenie. Gminy odchodzą od oświetlenia, lampy świecą w jakiś godzinach. 
Objazd dróg powiatowych zostanie ustalony na jakieś dzień, zostanie udostępniony 
samochód. Jest to dopiero początek kadencji rady. 
Przewodniczący zapytał radnych czy mają jeszcze jakieś uwagi, pytania? Nie było więcej 
głosów w dyskusji. Przewodniczący zapytał radnych, kto jest za pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu Włocławskiego na 
rok 2019 wraz z informacją o stanie mienia powiatu i przeprowadził procedurę głosowania. 
Wyniki głosowania: 
Za – 4 
Przeciw – 0  
Wstrzymało się – 0  
Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu 
Włocławskiego na rok 2019 wraz z informacją o stanie mienia powiatu. 
 
Projekt uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu Włocławskiego na rok 2019 wraz 
z informacją o stanie mienia powiatu stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu.  
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Kserokopia uchwały Nr 15/P/2018 Składu Orzekającego nr 10 Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Bydgoszczy z dnia 30.11.2018 r. w sprawie wyrażenia opinii o projekcie 
uchwały budżetowej Powiatu Włocławskiego na 2019 rok stanowi załącznik nr 7 do 
niniejszego protokołu. 
Kserokopia uchwały Nr 10/Dpr/2018 Składu Orzekającego Nr 10 Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Bydgoszczy z dnia 30.11.2018 r. w sprawie wyrażenia opinii o możliwości 
sfinansowania deficytu zakładanego w projekcie uchwały budżetowej Powiatu 
Włocławskiego na 2019 rok stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu. 
 

8. Opracowanie projektu planu pracy Komisji Infrastruktury i Rozwoju Rady 
Powiatu we Włocławku na rok 2019.  

 
Przewodniczący Komisji powiedział, że radni w materiałach na komisję otrzymali projekt 
planu pracy komisji na rok 2019. Przewodniczący zapytał radnych czy mają uwagi do 
przedstawionego projektu? Radni nie wnieśli uwag. Jeżeli chodzi o wyjazd, to komisja ustali 
w II połowie roku. Będzie informacja o stanie dróg. Nie uda się zrobić objazdu wszystkich 
dróg, tylko tych, które zostaną przez radnych zaproponowane.  
Przewodniczący Komisji zapytał radnych, kto jest za przyjęciem projektu planu pacy komisji 
i przeprowadził procedurę głosowania. 
Wyniki głosowania: 
Za – 4 
Przeciw – 0  
Wstrzymało się – 0  
Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że komisja 
przyjęła projekt planu pracy Komisji Infrastruktury i Rozwoju na rok 2019.  
 
Projekt planu pracy Komisji Infrastruktury i Rozwoju na rok 2019 stanowi załącznik nr 9 do 
niniejszego protokołu.  
 
 9. Sprawy różne  
 
Przewodniczący Komisji zapytał radnych czy w tym punkcie porządku obrad radni chcieliby 
poruszyć jakieś sprawy?  
Radny Kazimierz Kaca powiedział, że należałoby inaczej traktować samorządy w zakresie 
dofinansowania rozwoju terenów inwestycyjnych. Sprawa dotyczy 2-3 samorządów: Brześcia 
Kuj., Lubienia Kuj., Kowala. Radny poprosił, aby na zarządzie czy koalicji przedyskutować 
sprawę rozwoju infrastruktury na terenach inwestycyjnych. Bezrobocie w powiecie jest ok. 
15%. To nie są duże środki finansowe – 600 tys. zł – 700 tys. zł. Radny poprosił, aby w tym 
zakresie nie było odstępstw. 
Starosta Włocławski powiedział, że kwestia udzielania pomocy, w tym na strefę zostanie 
rozważona przez zarząd powiatu, po spotkaniu z wójtami i burmistrzami. W ubiegłych latach 
były dotacje na takie strefy, jak strefa w Koszanowie w Gminie Włocławek, która miała 
powstać. Pan Starosta nie chciał, aby to tak było realizowane. Nigdy tam nie było pomysłu, 
ani tego, żeby tam była strefa a dotacje były udzielane. Są spotyka się z przedsiębiorcami, 
z przedstawicielami ze specjalnej ekonomicznej, współpracuje się i pomaga się. Odrębną 
kwestią jest kwestia dla gmin. W tej chwili pan Starosta nie stwierdzi jednoznacznie czy te 
dotacje będą utrzymane, czy nie będą utrzymane. Będzie to przedmiarem obrad zarządu 
powiatu.  
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10. Zakończenie obrad Komisji 
 
Przewodniczący Komisji w związku ze zrealizowaniem porządku obrad dnia 4 stycznia 2019 
r. o godzinie 956 zamknął posiedzenie Komisji Infrastruktury i Rozwoju Rady Powiatu we 
Włocławku. 
 
 

  Przewodniczący Komisji 
  Infrastruktury i Rozwoju  
 
     Bogdan Domżalski  
 
 

    Sekretarz Komisji  
Infrastruktury i Rozwoju  
 
    Anna Kozłowska  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Ze Starostwa Powiatowego protokołowała: 
Katarzyna Dąbrowska – Czerwieńska …. 
 


